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Jak w „Przystanku Alaska”

Łoś regularnie spaceruje ulicami w Wolce Kozodawskiej
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L14 i L15?

Zamiast L21 powstanie linia L14, która połączy Czersk i Kępę Okrzewską.  
Natomiast obecna linia L28 zmieni się w L15.
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\\\ WÓLKA KOZODAWSKA 

W ostatnich tygodniach  
w okolicach Wólki 
Kozodawskiej zadomowił się  
łoś. Zapytaliśmy w urzędzie, 
jak można rozwiązać 
problem dzikich zwierząt, 
podchodzących coraz 
częściej w okolice posesji 
mieszkańców.

Łoś pojawiał się dość regularnie 
w Wolce Kozodawskiej i stał się 

lokalnym celebrytą – jego fotografie 
pojawiały się w mediach społecznoś-
ciowych kilkukrotnie. 

\\\ GÓRA KALWARIA

czytaj na str. 3

dokończenie na str. 2
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Niektóre zdjęcia są robione z dość nie-
wielkiej odległości, jakby zwierzę nie 
bało się kontaktu z człowiekiem i nic 
sobie nie robiło z obecności ludzi.

\\\   Gmina ma  
związane ręce

Zapytaliśmy gminę, czy ma możli-
wości pomocy takim zwierzętom. Co-
raz częściej bowiem pojawiają się one 
w okolicach domów, budząc nie tylko 
fascynację, lecz także niepokój miesz-
kańców. Dochodzi również do wypad-
ków z udziałem dzikich zwierząt. 

– Od stycznia toczymy batalię z RIO 
w sprawie zabezpieczenia w budżecie 
Gminy Piaseczno środków na pomoc 
zwierzętom dziko żyjącym. RIO uchy-
la kolejne uchwały w tej sprawie, my 
się odwołujemy do WSA i mimo ko-
rzystnych dla nas rozstrzygnięć, RIO 
orzeka nieważność kolejnych uchwał 
w tej samej sprawie. W związku z tym 
Gmina Piaseczno nie może, podobnie 
jak miało to miejsce w latach ubiegłych, 
wyłonić podmiotu, którego zadaniem 
byłoby udzielanie pomocy dzikim zwie-
rzętom. W tej sytuacji Straż Miejska w 
Piasecznie niewiele może zrobić w 
przypadku zgłoszenia przez mieszkań-
ców dzikiego zwierzęcia potrzebujące-
go pomocy. W latach ubiegłych, kiedy 
mieliśmy podpisaną taką umowę (np. 
z SRS Animal Rescue Poland w 2023 
r.), po zgłoszeniu zdarzenia do Straży 
Miejskiej, dyżurny przekazywał zlece-
nie Wykonawcy, który w określonym w 
umowie czasie był zobowiązany podjąć 
interwencję. Teraz wszystko, co może 
zrobić SM, to odesłać dzwoniącego do 
innych służb – przekazała nam Joanna 

Ferlian-Tchórzewska, rzecznik pia- 
seczyńskiego urzędu.

\\\   Wypadki drogowe
A co w momencie, gdy zwierzę sta-

je się uczestnikiem wypadku drogowe-
go? Okazuje się, że wszystko zależy od 
tego, w którym miejscu dochodzi do 
zdarzenia.

– Jeśli dojdzie do wypadku z udzia-
łem dużego zwierzęcia dzikiego, takie-
go jak łoś, jeleń czy sarna, zgodnie z 
decyzją Burmistrza, strażnicy mogą 
powiadomić Referat Zarządzania Kry-
zysowego, który interwencyjnie może 
zlecić jakiemuś podmiotowi udziele-
nie pomocy zwierzęciu (zazwyczaj jest 
to SRS Animal Rescue Poland). Jednak 
dotyczy to jedynie dróg będących w 
zarządzie Gminy Piaseczno. Nie mo-
żemy realizować takich interwencji na 
drogach powiatowych, wojewódzkich 
czy krajowych. A oczywiście sytuacje, 
w których dzikie zwierzęta wymagają 
pomocy po zdarzeniach drogowych, 

zdarzały się, zdarzają i będą zdarzać, 
dlatego zależy nam na tym, byśmy mo-
gli zabezpieczyć w budżecie środki na 
pomoc dzikim zwierzętom, a następnie 
wyłonić firmę, która będzie na zlecenie 
Gminy pomocy takiej udzielać – pod-
kreśla rzecznik.

Inaczej jest w przypadku, gdy zwie-
rzę znajdzie się na terenie czyjejś nie-
ruchomości.

– Zgłoszeń dotyczących wtargnię-
cia dzikich zwierząt na ogrodzone te-
reny jest niewiele. W takim wypadku 
można zawiadomić straż miejską lub 
policję. Tutaj interwencja dotyczy za-
grożenia wobec ludzi, więc jest inaczej 
uregulowana w prawie – dodaje Jo- 
anna Ferlian-Tchórzewska.

Przede wszystkim należy jednak 
pamiętać, żeby zachować zdrowy 
rozsądek  nie zaczepiać i  nie przeganiać 
dzikich zwierząt. Nigdy nie wiadomo, 
jak zareagują na obecność człowieka. 

JM

Jak w „Przystanku Alaska”
\\\ PRAŻMÓW 

Wójt gminy Prażmów  
w kolejnym podsumowaniu 
działalności poinformował  
o rozmowach, prowadzonych 
w sprawie zmian  
w komunikacji kolejowej.

M ichał Kmiecik w mediach spo-
łecznościowych zrelacjonował 

ostatnio poruszane tematy rozmów z 
PKP PLK. Jeden z nich dotyczył pisma, 
które włodarze Prażmowa i Góry Kal-
warii wystosowali do miasta stołecz-
nego Warszawy w sprawie poszerzenia 
strefy biletowejZTM w pociągach.

\\\   Na bilecie okresowym 
można dojechać do gminy 
Prażmów tylko autobusem

– Obecnie pasażerowie, posiada-
jący bilet ZTM na II strefę, mogą prze-
mieszczać się wszystkimi środkami 
komunikacji publicznej w aglomeracji 
warszawskiej, takimi jak tramwaje, 
metro, autobusy (również lokalne „L” i 
podmiejskie) na całej trasie. Bilet obo-
wiązuje również w pociągach, jednak 
tylko do stacji Zalesie Górne. Oznacza 
to, że na bilecie okresowym można do-
jechać autobusem do naszej gminy, ale 
już nie pociągiem – pasażerowie jadą-
cy np. do stacji Czachówek Południo-
wy zmuszeni są dokupić dodatkowy 
bilet Kolei Mazowieckich. Uważamy, 
że taka modyfikacja oferty taryfowej, 
aby zrównać ceny biletów na pociąg i 

autobus, spowoduje większe zaintere-
sowanie mieszkańców korzystaniem z 
szybkiego, wygodnego i niskoemisyjne-
go środka transportu, jakim jest kolej 
– podkreśla prażmowskiurząd.

\\\   Koleje Mazowieckie  
odmówiły, ale wójt się  
nie poddaje

Oprócz tego pojawił się temat 
obniżenia kosztów dojazdu – Koleje 
Mazowieckie odmówiły jednak wpro-
wadzenia takiej oferty. Jak podkreśla 
wójt – nie jest to dla niego ostateczna 
odpowiedź i zamierzadrążyć ten temat.

Gmina wystąpiła też do PKP z proś-
bą o zmianę nazw stacji kolejowych.

– Wystąpiliśmy do PKP PLK z 
pytaniem, czy w grudniu, przy okazji 
zmiany rozkładu jazdy pociągów, 
zostaną zmienione nazwy Czachówek 
Południowy i Czachówek Górny na 
odpowiednio: Gabryelin i Bronisławów. 
Czekamy na odpowiedź – napisał wójt 
w mediach społecznościowych.

Agnieszka Deja

Rozmowy z PKP 
nadal w toku

Pokaźnych rozmiarów zwierzę nic sobie nie robi z obecności ludzi. W Internecie 
krąży szereg zdjęć i filmów z jego udziałem
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\\\ PIASECZNO 

Radni podziękowali 
dyrektorowi Gminnego 
Ośrodka Sportu i Rekreacji 
w Piasecznie za wieloletnią 
pracę.

P odczas sesji Rady Miejskiej w Pia-
secznie pożegnano Marka Frą-

cza, który pełni funkcję dyrektora GO-
SiR. Od 1999 roku kierował tą jednost-
ką, będąc jej pierwszym dyrektorem. Z 
czasem GOSiR rozrósł się z jednej hali i 
basenu do szerokiej sieci infrastruktury 
sportowej na terenie całej gminy.

– Dziś GOSiR, to kilkadziesiąt obiek-
tów sportowych. Na terenie gminy 
Piaseczno, znajdują się zarówno małe 
placyki rekreacyjne, boiska piłkarskie, 
jak i obiekty wielofunkcyjne, takie jak 
stadion miejski z bieżnią lekkoatletycz-
ną, lodowiskiem, kortami, całorocznym 
krytym boiskiem, a także hale sporto-
we i basen – informuje urząd.

Teraz Marek Frącz przechodzi na 
zasłużoną emeryturę.

– Pan Marek pozostawił po sobie 
instytucję prężnie działającą i rozwija-
jącą się. Instytucją z wielkimi planami i 
perspektywami, jak chociażby budowa 

nowego basenu, rozbudowa stadionu 
miejskiego czy rozbudowa obiektu w 
Żabieńcu oraz budowa boisk piłkar-
skich w Józefosławiu – podkreśla gmi-
na.

Podczas sesji Rady Miejskiej po-
dziękowano dyrektorowi za jego pracę.

– Dziękując za lata pracy i wkład 
w rozwój piaseczyńskiego sportu, ży-
czymy Panu Markowi dużo zdrowia 
i wypoczynku. Z pewnością spotkać 
będziemy mogli go na sportowych 
wydarzeniach albo jako zapalonego 
rowerzystę na którymś z piaseczyń-
skich szlaków rowerowych – podkreśla 
urząd w Piasecznie.

RMK

AKTUALNOŚCI

\\\ GÓRA KALWARIA 

Gmina Góra Kalwaria 
przygotowała  
dla mieszkańców obszerne 
wyjaśnienia zmian, które 
nastąpią w komunikacji 
publicznej już w grudniu.

O becnie linie L21 i L28 łączące gmi-
nę Góra Kalwaria i gminę Konstan-

cin-Jeziorna zostaną zastąpione nowy-
mi. Zamiast L21 powstanie linia L14, 
która połączy Czersk i Kępę Okrzewską. 
Natomiast obecna linia L28 zmieni się 
w L15, które kursować będzie od Góry 
Kalwarii do miejscowości Gassy.

– Obydwie linie gmina Góra Kalwa-
ria współfinansuje z gminą Konstancin-
-Jeziorna. O ile w naszej gminie trasy 
obydwu linii jedynie zostały wydłużone 
(L14 do Czerska, a L15 część kursów 
przez Wilczynek, ul. Akacjową w Ką-
tach do Góry Kalwarii), o tyle w gminie 
Konstancin-Jeziorna przebiegi tych linii 
znacznie się zmieniły. Mimo rozmów 
pomiędzy samorządami, władze Kon-
stancina podtrzymały swoje stanowi-
sko uzgodnione ze stołecznym Zarzą-
dem Transportu Miejskiego. Gminie 
Góra Kalwaria zależy przede wszyst-
kim na zapewnieniu sprawnego do-
jazdu mieszkańców do Centrum Kom-
pleksowej Rehabilitacji w Konstancinie. 

Bezpośrednio będzie to teraz możliwie 
linią L14 (dawną L21), natomiast z li-
nii L15 (dawne L28) trzeba będzie się 
przesiąść do L14 na przystanku w Bo-
rowinie. Ustalamy obecnie z ZTM roz-
kład obu linii jak najbardziej dogodny 
do przesiadek – poinformował urząd 
gminy w mediach społecznościowych.

\\\   Trasy i przystanki
Opublikowano też informacje na 

temat planowanych tras.
– L14 połączy Czersk - Górę Kalwa-

rię - Podłęcze - Cieciszew - Borowinę 
- Centrum Kompleksowej Rehabilitacji 
w Konstancinie - Starą Papiernię z Kępą 
Okrzewską. W dni robocze będzie wy-
konywanych 11 kursów w każdą stro-
nę. Linia ruszy od 1 grudnia tego roku 
– przekazała gmina Góra Kalwaria.

Natomiast L15 będzie kursować na 
trasie: Góra Kalwaria - Kąty - Baniocha 
- Łubna - Borowina - Centrum Kom-

pleksowej Rehabilitacji w Konstancinie 
- Stara Papiernia - Gassy.

– W dni robocze będzie 10 kursów 
na trasie z Góry Kalwarii do Konstanci-
na w każdą stronę i kolejne 9 autobu-
sów na trasie skróconej do Baniochy. 
Obecnie trwa przygotowanie nowych 
przystanków w Baniosze i Kątach. ZTM 
musi je jeszcze zatwierdzić. Robimy 
wszystko, aby linia wykonywała kursy 
po pełnej trasie jeszcze w grudniu – 
przekazała gmina.

\\\   Zmiany w L30
Gmina poinformowała także, że w 

grudniu linia L30 z Góry Kalwarii do 
Czarnego Lasu będzie kursowała we-
dług zmienionego rozkładu. Sytuacja 
jest tymczasowa.

– Z końcem listopada kończy się 
umowa zawarta przez gminę z do-
tychczasowym operatorem (ZTM) i 
przewoźnikiem na obsługę linii L30 z 
Góry Kalwarii do Czarnego Lasu. Od 
początku nowego roku linia ta zostanie 
podzielona na dwie inne: L30A i L30B i 
będzie obsługiwana przez nowego ope-
ratora (Związek Powiatowo-Gminny 
„Otwockie Przewozy Gminno-Powia-
towe”) oraz przewoźnika (obecnie trwa 
przetarg na jego wyłonienie) – podkre-
śliła gmina.

RMK

Dokąd zabiorą nas L14 i L15?

Marek Frącz kierował GOSiR-em  
od 1999 roku, będąc jego pierwszym 
dyrektorem

Marek Frącz odchodzi 
na emeryturę
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\\\ PIASECZNO 

Radny Maciej Dłużniewski 
poinformował w mediach 
społecznościowych  
o spotkaniu Komisji Ochrony 
Środowiska i Dziedzictwa 
Kulturowego, które nie odbyło 
się z powodu nieobecności 
znacznej części radnych. 
Rozdrażniło to radnego 
Michała Rosę.

N a swojej stronie na Facebooku rad-
ny napisał:

– Jako radny uczestniczę w 
pracach czterech komisji. Wczorajsze 
spotkanie Komisji Ochrony Środowiska 
i Dziedzictwa Kulturowego to były 
wielkie jaja. Z ośmiu radnych, którzy 
zobowiązali się brać udział w pracach 
komisji, na spotkanie przybyło trzech. 
Przybyli za to zaproszeni goście. Jednak 
komisja nie mogła się odbyć ze względu 
na obecną mniejszość – poinformował 
Maciej Dłużniewski.

Temat ten poruszono na paź-
dziernikowej sesji Rady Miejskiej w 
Piasecznie. Głos zabrał radny Michał 
Rosa, któremu nie spodobał się sposób 
przekazania informacji przez radnego 
Macieja Dłużniewskiego.

– Mam wrażenie, że w mediach 
idzie przekaz, że radni nie robią nic 
– nie pracują, nie działają na rzecz 
mieszkańców, mandatu, który uzyskali 
w kwietniowych wyborach, nie realizu-
ją. Kreowanie fałszywego przekazu, że 
komisje czy Rada Miejska funkcjonują 
źle, jest w mojej ocenie niewłaściwe i 
chciałbym wobec tego zaprotestować. 
Skłonił mnie do tego wpis jednego z 
obecnych tu dziś radnych, który wska-
zywał, że brak kworum na jednej z ko-
misji to są jaja. Nie dokonano analizy 
i nie przedstawiano mieszkańcom w 
sposób obiektywny, dlaczego komisja 
się nie zebrała. Dwójka radnych była 
chora, jeden radny utknął na innych 
czynnościach służbowych, o czym 
Przewodnicząca została poinformo-

wana. Ale ten przekaz nie został opi-
sany – powiedział podczas sesji radny  
Michał Rosa.

\\\   Brak kworum
Komisja, o której mowa, miała od-

być się 17 października.
– Posiedzenie nie odbyło się z 

powodu braku kworum – na ośmiu 
członków komisji nieobecnych było 
pięciu. Część z nich rzeczywiście zgło-
siła nieobecność w ostatniej chwili, tj. 
w dniu planowanego posiedzenia – 
powodem była choroba, a w jednym 
przypadku nagłe obowiązki zawodowe. 
Ponieważ terminy posiedzeń ustalane 
są z dużym wyprzedzeniem, zasadą jest 
wcześniejsze informowanie o ewentu-
alnej nieobecności. Jednak – zwłaszcza 
w sezonie jesienno-zimowym – zda-
rzają się sytuacje nagłe, tak jak miało 
to miejsce w przypadku ww. komisji. 
Brak kworum i odwołanie posiedzenia 
komisji w trybie nagłym zdarzają się 
bardzo rzadko – poinformowała nas 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej 
Magdalena Woźniak.

Wiceprzewodnicząca wyjaśniła 
także, jak wygląda udział radnych w 
komisjach.

– W praktyce każdy radny ma pra-
wo być członkiem trzech wybranych 
komisji, a posiedzenia każdej z nich od-
bywają się na ogół kilkakrotnie w ciągu 
miesiąca, co oznacza, że radny odbywa 
zwykle minimum 10 takich spotkań w 
miesiącu. I trzeba nadmienić, że radni 
na ogół wywiązują się sumiennie ze 
swoich obowiązków w tym zakresie 
(listy obecności radnych są dostępne 
w Biurze Rady). Warto też dodać, że 
posiedzenia komisji problemowych nie 
są jedyną formą aktywności radnych 
– poza komisjami i sesjami odbywają 
oni dyżury, spotkania z mieszkańcami, 
pilotują sprawy dotyczące ich okręgów 
i nie tylko (co z oznacza wiele indywi-
dualnych rozmów i spotkań z pracow-
nikami Urzędu), zgłaszają wnioski i 
interpelacje – przekazała nam Mag-
dalena Woźniak.

Podczas sesji i posiedzeń komisji 
radni potwierdzają swoją obecność 
podpisem na liście obecności, a w 
momencie, gdy nie mogą się pojawić, 
powinni poinformować o tym prze-
wodniczącego danego spotkania. Także 
po posiedzeniu mają możliwość uspra-
wiedliwienia swojej nieobecności – w 
terminie 7 dni od daty odbywania się 
sesji lub posiedzenia komisji.

\\\   Problemów z absencją  
raczej nie ma

Sprawdziliśmy, jak wyglądały obec-
ności podczas komisji i sesji od wrześ-
nia tego roku. Komisje mają w prze-
ważającej większości sporadyczne nie-
obecności – jeden albo dwóch radnych 
nie zjawia się na spotkaniu z różnych 
powodów. Najniższa frekwencja, poza 
wspomnianą Komisją Ochrony Środo-
wiska i Dziedzictwa Kulturowego, od-
notowana została 12 września podczas 
obrad Komisji Prawa i Bezpieczeństwa 
– wtedy nie pojawiło się czterech z dzie-
więciu radnych. Natomiast jeśli chodzi 
o sesje, to 9 października nieobecnych 
było sześciu radnych. Warto zwrócić 
uwagę, że sesja zorganizowana została 
o godz. 8.15.

RMK

Gdzie ci radni?

Dyskusja na temat nieobecności  
radnych na spotkaniu Komisji  
poróżniło radnych Dłużniewskiego  
i Rosę

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

Gmina ogłosiła, że mieszkańcy 
będą mogli korzystać  
z placówek oświatowych 
po godzinach lekcyjnych. 
Zapytaliśmy, w jakim celu 
konkretnie?

O d stycznia 2025 roku gminne szko-
ły podstawowe w Konstancinie-

-Jeziornie będą miejscem nie tylko lek-
cji, lecz także spotkań mieszkańców. 
Gmina chce, by placówki oświatowe w 
godzinach popołudniowych i wieczor-
nych były wynajmowane i udostępnia-
ne organizacjom pozarządowym oraz 
klubom sportowym.

– Trwają intensywne prace nad 
nowymi zasadami odpłatnego wynaj-
mu oraz bezpłatnego udostępniania 
pomieszczeń szkolnych, z uwzględnie-
niem różnych potrzeb mieszkańców 

oraz innych podmiotów – informuje 
gmina.

– Naszym celem jest, aby szkoły 
stały się miejscem, które tętni życiem 
także po godzinach lekcyjnych. Chcemy, 
by mieszkańcy mogli realizować swoje 
pasje i organizować różnorodne wyda-
rzenia – podkreśla burmistrz Michał 
Wiśniewski.

Ważną zmianą w regulaminie bę-
dzie przeniesienie odpowiedzialności 
za miejsce spotkania z dyrekcji szkół 
na najemcę. Dzięki temu w przypadku 
ewentualnych zniszczeń, to podmiot 
wynajmujący będzie naprawiać szkody. 
Obecnie projekt konsultowany jest z 
dyrektorami szkół.

Agnieszka Deja

Szkoły do dyspozycji po lekcjach

Pomysł odpłatnego wynajmu  
pomieszczeń jest konsultowany 
z dyrektorami placówek
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URZĄD MIASTA I GMINY PIASECZNO  ul. Kościuszki 5, tel. 22 70 17 500, www.piaseczno.eu

P R O M O C J A

Moje elektroniczne Piaseczno, 
czyli wspomnienia byłych  

pracowników zakładów elektroniki

Film został zrealizowany przez Muzeum Kaset na zlecenie 
Gminy Piaseczno. Powstał on z okazji 595. rocznicy nadania Pia- 
secznu praw miejskich oraz pierwszego oficjalnego spotkania 
pracowników byłych zakładów elektroniki Piaseczna: Zelos, 
Unitra Lamina, Unitra Polkolor, Thomson-Polkolor, Thomson 
Displays Polska Sp. z o.o.

Historie byłych pracowników tych zakładów przenoszą 
nas do czasów ich świetności. Bohaterowie filmu podzielili 
się swoimi wspomnieniami, opowiadając o codziennej pra-
cy, wyzwaniach, sukcesach i atmosferze tamtych lat. A duże 
zakłady produkcyjne nierozerwalnie są związane ze współ- 
czesną historią miasta. Większość dawnych mieszkańców Pia- 
seczna miała w rodzinie lub wśród znajomych kogoś, kto 
pracował w jednym ze wspomnianych zakładów. Spotkanie  
z dawnymi pracownikami piaseczyńskich zakładów elektro- 
niki zorganizowanego przez Muzeum Kaset i Gminę Piaseczno  
w październiku br. Spotkanie dawnych znajomych i kolegów  
z pracy w ramach obchodów 595-lecia nadania Piasecznu  
praw miejskich było również okazją do utrwalenia wspom- 
nień. Powstał film, w którym zabieramy mieszkańców nie tylko  
w sentymentalną podróż do lat 70-tych, 80-tych, 90-tych  
i początków XXI wieku, ale także skłaniamy do refleksji na temat dziedzictwa technologicznego Piaseczna. Dziękujemy wszystkim  
uczestnikom za poświęcony czas i podzielenie się cennymi wspomnieniami. Film można obejrzeć na stronie internetowej Gminy  
Piaseczno: www.piaseczno.eu do czego serdecznie zachęcamy.

Duże zakłady produkujące elektronikę wpisały się w historię Piaseczna i jego mieszkańców.  
Z okazji 595. urodzin Piaseczna byli pracownicy między innymi Laminy, Zelosu czy Polkoloru 
spotkali się, by powspominać lata 70, 80 i 90. Przy okazji powstał film „Moje elektroniczne  

Piaseczno”, który można obejrzeć na stronie internetowej Gminy Piaseczno.

\\\ PIASECZNO 

Zbliża się finał remontu  
Domu „Zośki”. Koszt  
inwestycji w domu  
Tadeusza Zawadzkiego, 
 to blisko 6 mln zł.

P rzypomnijmy, że w wakacje 2023 
roku podpisano umowę na wy-

konanie remontu domu Tadeusza Za-
wadzkiego w Zalesiu Dolnym. Zgodnie 
z planem prace miały zakończyć się pod 
koniec 2024 roku i wygląda na to, że 
udało się ten termin dotrzymać.

– Już niedługo Grande Finale! Ale 
już teraz warto wybrać się na spacer 
– zarówno w dzień, jak i w nocy – i 
zobaczyć, jak cudownie odrestauro-
wany został Dom „Zośki”! Trwają jesz-
cze ostatnie prace wykończeniowe, a 
przyszły rok upłynie na organizowaniu 
przez Muzeum Piaseczna wystawy sta-
łej wewnątrz budynku. Jednak zanim 
zostanie ona otwarta, w międzycza-
sie Dom „Zośki” i działka wokół będą 
areną różnych wydarzeń. Bo – oprócz 
corocznych, będących już zalesińską 
tradycją obchodów związanych z Po-
wstaniem Warszawskim i historią 
Szarych Szeregów – w przyszłym roku 
świętować będziemy również... 100-le-
cie Zalesia Dolnego! – napisała w me-
diach społecznościowych Magdalena 

Woźniak, wiceprzewodnicząca Rady 
Miejskiej. Do wpisu dołączyła fotografię 
budynku, który został podświetlony i 
nabrał dzięki temu wyjątkowego uro-
ku. Dodajmy jeszcze, że koszt inwesty-
cji, to blisko 6 mln zł.

\\\   Upamiętnią rodzinę  
Zawadzkich i Szare Szeregi

Według planów Dom „Zośki” bę-
dzie oddziałem Muzeum Piaseczna.

– Zgodnie z koncepcją zagospoda-
rowania budynku, ma w nim powstać 
ekspozycja przypominająca Rodzinę 
Zawadzkich, oddaną pracy społecznej 
i zaangażowaną w walkę o niepodle-
głość Polski. Druga część ekspozycji 

poświęcona będzie Szarym Szeregom. 
Opowieść o historii działalności har-
cerskiej w okresie II wojny światowej 
oraz ich roli w Powstaniu Warszaw-
skim będzie łączyć się z powojenną 
historią harcerstwa na terenie gminy 
Piaseczno – informował urząd gminy 
w ubiegłym roku.

\\\   Wydanie „Kamieni  
na szaniec” z 1946 roku

Muzeum Piaseczna pracuje już nad 
przygotowaniem wystawy stałej, która 
znajdzie się we wnętrzu budynku.

– W ostatnim czasie Pani Aleksan-
dra Prykowska-Wyrzykowska prze-
kazała do zbiorów Muzeum Piaseczna 

wyjątkowe obiekty, związane m.in. z 
Halą Glińską – dziewczyną Tadeusza 
Zawadzkiego. Wśród podarowanych 
obiektów są także: wydanie „Kamieni 
na Szaniec” z 1946 roku, porcelanowy 
platerowany mlecznik oraz unikatowy 
album z fotografiami. Cały czas prowa-
dzimy zbiórkę pamiątek, związanych z 
Domem „Zośki”, rodziną Zawadzkich 
oraz Zalesiem Dolnym. Jeśli posiadają 
Państwo obiekty, które mogę wzboga-
cić kolekcję gromadzoną pod kątem 
ekspozycji, to serdecznie zapraszamy 
do kontaktu z działem zbiorów – ape-
luje Muzeum.

JM

Remont u „Zośki” na finiszu

Wiceprzewodnicząca Rady Miasta opublikowała fotografię budynku, który  
został odpowiednio podświetlony i nabrał dzięki temu wyjątkowego uroku
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\\\ GÓRA KALWARIA 

Komisja gospodarki 
komunalnej i porządku 
publicznego Rady Miejskiej 
Góry Kalwarii planuje 
zmiany w mieszkalnictwie 
komunalnym.

D laczego zmiany są tematem obrad 
komisji? Po pierwsze – lista ocze-

kujących na przydział mieszkania jest 
długa, po drugie - stan wielu mieszkań 
komunalnych jest tragiczny, zarówno 
tych zamieszkałych, jak tych w tzw. 
ofercie.

Co najmniej kilku radnych, w tym 
tych, którzy zdobyli mandat, w swo-
im programie deklarowało zajęcie się 
tym tematem – trudnym, niepopular-
nym społecznie i jak do tej pory nie 
przynoszącym efektów. Do biura Rady 
Miejskiej nie wpłynęła jednak jak do 
tej pory żadna interpelacja dotycząca 
mieszkalnictwa komunalnego. 

\\\   Pytamy,  
co zamierza samorząd 

– Chcemy zagospodarować działkę 
numer 37/37 na terenie byłej jednost-
ki wojskowej pod nowe budownictwo 
komunalne i pozyskać na ten cel dofi-
nasowanie zewnętrzne – mówi w-ce 
przewodnicząca komisji komunalnej 
Aleksandra Górecka. Rozpatrywane 
jest też powołanie spółki gminnej de-
dykowanej budownictwu komunalne-
mu – założenia takiej spółki wkrótce 
przedstawi komisji ekspert zewnętrz-
ny. Gmina przystępuje też do aktuali-
zacji Gminnego programu rewitalizacji 
z nadzieją na pozyskanie środków ze-
wnętrznych na modernizację kamie-

nic komunalnych w centrum miasta,  
głównie tzw. sztetla.

\\\   Nadzieja na budownictwo 
komunalne

– Co do budownictwa komunal- 
nego w naszej gminie – póki co nie ma 
takich planów. Co do działki 37/37 na 
terenie byłych koszar, to już wcześniej 
rozważaliśmy udział w programie „lo-
kal za grunt”, jednak skomplikowana 
sytuacja prawna tej działki uniemoż-
liwiała nam to. Jest to działka, która 
jest darowizną celową dla gminy Góra 
Kalwaria. W obecnej sytuacji gmina nie 
może jej zbyć, gdyby była tym zaintere-
sowana. Można za to na niej budować 
mieszkania, jest nawet plan zagospo-
darowania przestrzennego. Jako gmina 
nie chcemy jednak, aby w tym miejscu 
powstały typowe budynki komunalne, 
to eksponowane i atrakcyjne miejsce. 
Myślimy o ewentualnym pozyskaniu 
partnera prywatnego, który za grunt 
przekazałby gminie część z wybudo-
wanych mieszkań. Czekamy też na to, 
co zaproponuje rząd, bo chce dofinan-
sowywać budowę mieszkań pod wy-
najem. Jeśli udałoby się pozyskać na 
ten cel dofinansowanie, byłaby więk-
sza szansa na realizację tej inwestycji 
– odpowiada Piotr Chmielewski,  
zastępca burmistrza.

– W Górze Kalwarii (jak i w całej 
Polsce) istnieje ogromna potrzeba bu-
dowy średniej wielkości mieszkań na 
wynajem. Chodzi oczywiście o możli-
wie tani wynajem, bo na rynku miesz-
kania na wynajem są, ale ich ceny po-
zostają poza zasięgiem osób młodych, 
samotnie wychowujących dzieci, itp. W 
mojej ocenie, gdyby takie mieszkania 
powstały, spora grupa klientów gminy 
wynajęłaby za rozsądną cenę mieszka-
nie na rynku. – dodaje.

\\\   Skoro (jeszcze)  
nie budować, to może 
remontować?

Administracja Budynków Komu-
nalnych zgłosiła do budżetu na kolejny 
rok potrzeby  najpilniejszych remon-
tów w wysokości 1 400 000,00 zł – bu-
dżet na 2025 rok pokazuje połowę tej 
kwoty. Nie jest wiadome, czy starczy 
na rozbiórki pustostanów od dawna 
nie zamieszkałych, bo za rozbiórkę i 
utylizację odpadów trzeba zapłacić. 
ABK zgłaszał też do budżetu gmi-
ny potrzebę sfinansowania audytów 
energetycznych bloków komunalnych 
– żaden takiego audytu nie posiada, a 
bez audytów nie ma szans na składanie 
wniosków o środki zewnętrzne np. na 
wymianę źródeł energii i termomoder-
nizację. Nie ma jeszcze decyzji finanso-
wych w budżecie odnośnie tej kwoty. 

Plany nowego dyrektora ABK Mar-
cina Strzeleckiego i jego współpra-
cowników są ambitne –po pierwsze 

zmienić wygląd centrum Góry Kalwarii, 
w którym szpecą zaniedbane fasady 
komunalne, po drugie punktowo in-
terweniować tam, gdzie sytuacja lo-
katorów komunalnych jest najgorsza. 
Potrzebują środków.

\\\   Czy może być gorzej?  
Wyszyńskiego 36

Czas mija, samorządowcy rozwa-
żają, co zrobić, żeby było lepiej, a Pan 
Ryszard z blaszanego kontenera komu-
nalnego przy ulicy Wyszyńskiego 36 z 
niepokojem patrzy w okno. Nadchodzi 
zima, a dwa lata temu w jego kontene-
rze był pożar. Przez ten czas żył bez prą-
du i wody, a po byłym pomieszczeniu z 
sanitariatem zostały tylko fundamen-
ty i wystający z ziemi, zakręcony kran. 
Takie kontenery dawno temu okazyj-
nie kupiła gmina na tymczasowe po-
mieszczenia socjalne, ale „tymczasowe” 
przy mechanizmie, że gmina ogranicza 
koszty na noclegownie dla ludzi, którzy 
mają niskie dochody i nie mają gdzie 
mieszkać, w przypadku Pana Ryszar-
da trwa już 7 lat.

Dyrektor Marcin Strzelecki myśli 
o zastąpieniu samotnej toalety TOI-TOI 
przy baraku Pana Ryszarda kontene-
rem z prysznicem. Wodę podłączył w 
połowie listopada. Za prąd gmina nie 
odpowiada – każdy musi sam zawrzeć 
umowę z elektrownią. 

Dla mieszkającego w kontenerze 
taniej wychodzi ogrzewanie kozą – 
kopciuchem i latarki LED – da się przy 
nich nawet czytać.

Tekst i zdjęcie Beata Polczyńska

Kiedy nowe mieszkania 
komunalne?

Pan Ryszard z blaszanego  
kontenera komunalnego przy ulicy 
Wyszyńskiego 36 mieszka w fatalnych 
warunkach

Wg. gminy potrzeby 
remontowe nie są 
„ogromne”, ale i te 

przerastają jej możliwości. 
Stan kontenerów 

komunalnych  
przy Wyszyńskiego  

jest tragiczny

Dochód Pana Ryszarda  
nie przekracza  

1.164 złotych – nie będzie 
go stać na wynajem  

nawet taniego mieszkania
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\\\ ŁAZY 

Szkoła Podstawowa w Łazach 
chce stworzyć „zieloną” 
przestrzeń dla uczniów 
i pracowników. Rośliny 
zbierane będą do końca lutego 
2025 roku.

I nformacja o tym, że Szkoła Podsta-
wowa im. Jana Pawła II w Łazach 

przyjmuje rośliny, opublikowana zo-
stała w mediach społecznościowych w 
połowie listopada.

– Nasza szkoła chciałaby stworzyć 
zieloną, przyjazną przestrzeń, która 
będzie cieszyć uczniów, nauczycieli i 
odwiedzających. Aby to zrealizować, 
potrzebujemy dużych roślin doniczko-
wych, które pomogą nam ożywić nasz 
hol! Jeśli ktoś z Państwa ma w domu 
duże rośliny, których już nie potrzebuje 
albo rosną tak wysoko, że potrzebują 
więcej miejsca i chciałby je przekazać 
w dobre ręce – chętnie je przyjmiemy! 
– brzmi wpis.

\\\   Zieleń poprawi wyniki  
w nauce?

Szkoła podkreśla, że taka prze-
strzeń ma same zalety – obecność ro-
ślin poprawia jakoś powietrza, zieleń 
redukuje stres, a także poprawia na-
strój, koncentrację i wyniki w nauce. 

– Rośliny mogą być również wspa-
niałym narzędziem edukacyjnym. 
Uczniowie mogą uczyć się opieki nad 

roślinami, poznawać ich budowę i 
rolę w ekosystemie. To ważny krok 
w kierunku budowania świadomości 
ekologicznej. Zielona szkoła, to szko-
ła przyjazna, w której każdy czuje się 
dobrze. Rośliny dodadzą naszym wnę-
trzom ciepła i uroku – poinformowała 
nas Anna Mikielska, sekretarz SP w 
Łazach..

Agnieszka Deja

Przekaż szkole roślinę
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\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

W Hugonówce powstała 
nowoczesna pracownia. 
Prowadzone będą w niej 
warsztaty multimedialne.

P racownia Mediów Cyfrowych po- 
wstała dzięki dofinansowaniu z 

Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego. Łączna kwota, którą 
przeznaczono na otwarcie Pracowni, 
to ponad 43 tys. zł. W nowoczesnej 
przestrzeni znajduje się sprzęt multi-
medialny, który posłuży podczas war-
sztatów skierowanych do uczestników 
w każdym wieku.

– W Pracowni Mediów Cyfrowych 
przygotowaliśmy cztery stanowiska 
komputerowe wraz ze specjalistycz-
nym oprogramowaniem – trzy do 

grafiki cyfrowej oraz jedno zarówno 
do grafiki, jak i realizacji filmowej oraz 
telewizyjnej. W pracowni znajdują się 
również projektor, ekran greenscreen, 
oświetlenie, mikrofony do urządzeń 
mobilnych, aparaty oraz tablety do za-
jęć plenerowych i dla seniorów oraz dla 
osób o szczególnych potrzebach. Pra-
cownia umożliwia kompleksowe two-
rzenie dzieł sztuki cyfrowej, krótkich 
form wideo oraz reportaży – podkreśla 
Konstanciński Dom Kultury.

Zajęcia dla dzieci, młodzieży, doro-
słych oraz seniorów rozpoczną się w 
przyszłym roku.

RMK

Pracownia Mediów Cyfrowych już działa
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Choroby układu krążenia (ChUK) 
zwane także chorobami sercowo-
-naczyniowymi to schorzenia pro-
wadzące do uszkodzenia narządów  
i tkanek wchodzących w skład ukła-
du sercowo-naczyniowego tj. serca, 
naczyń krwionośnych czyli tętnic, żył 
i naczyń włosowatych. Są główną przy-
czyną zgonów na świecie.

Pamiętajmy, choroby cywilizacyjne 
w dużej mierze są spowodowane nie-
zdrowym stylem życia, na który mamy 
wpływ.

Co zrobić aby zapobiec 
rozwojowi ChUK?

Eliminacja z naszego życia wszyst-
kich czynników ryzyka sprzyjających 
rozwojowi ChUK jest najlepszym spo-
sobem uniknięcie zachorowaniom. 
Ważne jest, by zasady profilaktyki 
wprowadzać jak najwcześniej, jeszcze 
przed wystąpieniem objawów.

Wykonaj test, posłuchaj podcastu, 
zapisz się na bezpłatne badania labo-
ratoryjne. 

Dowiedz się więcej: 

www.grapamedica.pl 
tel: 22 717 40 01, 02, 03 

Odwiedź nas na FB, IG, TT, YouTube

Zadanie dofinansowane ze środków  
z budżetu Województwa Mazowieckiego

Edukacja zdrowotna dotycząca profilak-
tyki chorób układu krążenia, w tym zawa-
łów serca, udarów mózgu. „Wiedzieć więcej. 
Zacznij od siebie, podnieś swoją wiedzę  
i działaj prewencyjnie – by zmniejszyć ryzy-
ko zachorowania”.

Czym są choroby 
układu krążenia i jak im 
zapobiegać?
Na to pytanie odpowiadają specjaliści z Centrum Medycznego 
Grapa Medica z Konstancina-Jeziornej.

\\\ KIERMASZE ŚWIĄTECZNE 
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\\\ ZDROWIE 

Choroba alkoholowa u osób starszych 
to problem, który często pozostaje 
niezauważony, pomimo jego 
rosnącego znaczenia. Starzejące się 
społeczeństwo i zmiany demograficzne 
sprawiają, że uzależnienie od alkoholu 
wśród seniorów staje się wyzwaniem 
dla opieki zdrowotnej. Konieczne  
jest zrozumienie wyjątkowości tej 
grupy, jej specyficznych potrzeb  
oraz opracowanie optymalnych metod 
diagnozy i leczenia.

C hociaż alkoholizm jest najczęściej kojarzony 
z młodszymi grupami wiekowymi, uzależnie-

nie od alkoholu dotyka również osób starszych. 
Starzenie się przynosi zmiany biologiczne i psy-
chospołeczne, które mogą wpływać na sposób, w 
jaki seniorzy reagują na alkohol. Ponadto diagno-
za alkoholizmu u osób starszych bywa trudniejsza 
z powodu nakładania się objawów chorób współ-
istniejących i innych problemów zdrowotnych 
związanych z wiekiem. W artykule przedstawimy 
wyzwania związane z alkoholizmem u osób star-
szych oraz najlepsze praktyki w zakresie leczenia 
i opieki.

\\\   Specyfika choroby alkoholowej  
u osób starszych

Uzależnienie od alkoholu u osób starszych 
różni się w wielu aspektach od choroby u młod-
szych osób. Seniorzy mają zazwyczaj dłuższą 
historię spożywania alkoholu, co prowadzi do 
większej liczby szkód zdrowotnych. Alkohol w po-
łączeniu z procesem starzenia wpływa negatyw-
nie na układ nerwowy, wątrobę, serce oraz układ 
krążenia. Dodatkowo, u osób starszych dochodzi 
do zmian metabolicznych, które sprawiają, że ich 
organizm przetwarza alkohol wolniej, a skutki 
jego spożycia są bardziej nasilone.

Warto również zwrócić uwagę na specyficzne 
czynniki psychospołeczne, które mogą prowadzić 
do uzależnienia u seniorów. Wiele osób starszych 
boryka się z utratą bliskich, samotnością, a także 

obniżeniem aktywności fizycznej i społecznej, 
co może prowadzić do poszukiwania ukojenia w 
alkoholu. Seniorzy często zmagają się również z 
chronicznymi bólami i innymi dolegliwościami 
zdrowotnymi, co może skłaniać ich do samole-
czenia alkoholem.

\\\   Epidemiologia  
i skala problemu

W ostatnich latach obserwuje się wzrost kon-
sumpcji alkoholu wśród osób starszych. Badania 
epidemiologiczne pokazują, że około 10-15% 
osób powyżej 65. roku życia spożywa alkohol w 
sposób ryzykowny, a 2-4% seniorów cierpi na 
uzależnienie od alkoholu (Blow et al., 2000). Czę-
stotliwość picia alkoholu może wzrastać w tej 
grupie wiekowej w odpowiedzi na stres związany 
z przejściem na emeryturę, utratą statusu zawo-
dowego, czy też trudnościami finansowymi.

Jednym z paradoksów jest fakt, że alkoho-
lizm u seniorów jest rzadziej diagnozowany niż u 
młodszych osób, co może wynikać z różnych przy-
czyn. Po pierwsze, objawy związane z nadmier-
nym spożyciem alkoholu, takie jak zaburzenia 
równowagi, problemy z pamięcią, czy przewlekłe 
zmęczenie, często są przypisywane naturalnym 
procesom starzenia się lub innym chorobom 
współistniejącym (Kuerbis & Sacco, 2013).

\\\   Czynniki ryzyka  
i ukryty problem

U osób starszych istnieje wiele czynników 
ryzyka sprzyjających rozwojowi uzależnienia od 
alkoholu. Jednym z najważniejszych jest samot-
ność. Wraz z wiekiem wielu ludzi doświadcza 
utraty partnera, co może prowadzić do izolacji 
społecznej i depresji. W takich sytuacjach alkohol 
staje się substancją, która przynosi chwilową ulgę, 
lecz prowadzi do eskalacji problemów.

Kolejnym ważnym czynnikiem jest samole-
czenie alkoholem. Osoby starsze często cierpią 
na przewlekłe choroby i dolegliwości bólowe, a 
dostęp do odpowiedniej opieki medycznej bywa 
ograniczony. Alkohol bywa używany jako spo-
sób na zmniejszenie bólu fizycznego, ale również 
emocjonalnego. W takich przypadkach problem 
uzależnienia może rozwijać się powoli i być trud-

ny do wykrycia, gdyż nie występuje typowy obraz 
nadmiernego picia, lecz raczej regularne, umiar-
kowane spożycie, które stopniowo prowadzi do 
eskalacji problemu.

\\\   Wyzwania w diagnozie  
i leczeniu

Diagnozowanie uzależnienia od alkoholu u 
osób starszych jest trudne z kilku powodów. Po 
pierwsze, wielu seniorów nie uważa swojego picia 
za problem, szczególnie jeśli ich nawyki alkoho-
lowe nie różnią się znacznie od tych z młodszych 
lat. Po drugie, objawy nadużywania alkoholu 
mogą przypominać inne dolegliwości związane 
z wiekiem, takie jak demencja, choroby układu 
krążenia, czy schorzenia układu pokarmowego.

Istnieją jednak narzędzia diagnostyczne, 
które mogą być przydatne w rozpoznawaniu 
uzależnienia u seniorów. Jednym z nich jest Test 
AUDIT (Alcohol Use Disorders Identification 
Test), który ocenia częstotliwość spożycia alko-
holu, ilość spożywanego alkoholu oraz jego skut-
ki zdrowotne. Dla osób starszych test ten może 
być modyfikowany, aby uwzględniać specyficzne 
problemy tej grupy, takie jak interakcje alkoholu  
z lekami.

W przypadku leczenia seniorów uzależnio-
nych od alkoholu istnieje szereg wyzwań, które 
nie występują w młodszych grupach wiekowych. 
Osoby starsze często cierpią na wiele współist-
niejących schorzeń, co wymaga szczególnej uwagi 
przy planowaniu terapii. Leczenie farmakologicz-
ne musi być starannie dostosowane do potrzeb 
pacjenta, aby uniknąć niepożądanych interakcji 
lekowych. Terapia poznawczo-behawioralna mo-
że być skuteczna, jednak wymaga uwzględnienia 
specyfiki emocjonalnych i poznawczych wyzwań 
seniorów.

\\\   Odpowiednia opieka  
i wsparcie

Opieka nad osobami starszymi cierpiącymi 
na chorobę alkoholową wymaga zintegrowanego 
podejścia, które uwzględnia aspekty fizyczne, psy-
chiczne i społeczne. Wsparcie społeczne odgrywa 
tutaj kluczową rolę. Seniorzy często doświadczają 
izolacji, dlatego jednym z elementów leczenia po-

winna być aktywizacja społeczna oraz zaangażo-
wanie w grupy wsparcia.

Rodzina ma ogromny wpływ na przebieg 
terapii. Wspieranie osób starszych w procesie 
leczenia wymaga otwartej komunikacji oraz 
wspólnego poszukiwania rozwiązań. W wielu 
przypadkach rodzina pełni funkcję motywującą i 
wspierającą, co może znacząco przyczynić się do 
sukcesu leczenia.

Jednym z nowoczesnych rozwiązań w opiece 
nad seniorami zmagającymi się z chorobą alkoho-
lową jest telemedycyna, która pozwala na regu-
larny kontakt z terapeutą i monitorowanie stanu 
zdrowia pacjenta bez konieczności wychodzenia 
z domu. Dzięki telemedycynie osoby starsze, które 
mają trudności z mobilnością lub dostępem do 
placówek medycznych, mogą korzystać z profe-
sjonalnej pomocy terapeutycznej.

\\\   Optymalizacja opieki  
i profilaktyka

Aby optymalizować opiekę nad seniorami 
cierpiącymi na uzależnienie od alkoholu, koniecz-
ne jest rozwijanie specjalistycznych programów 
leczenia skierowanych do tej grupy wiekowej. 
Ważnym elementem jest profilaktyka, która po-
winna obejmować edukację na temat ryzyk zwią-
zanych z alkoholem oraz promowanie zdrowego 
stylu życia w starszym wieku.

Szkolenie personelu medycznego i opieku-
nów w zakresie rozpoznawania i leczenia uzależ-
nień u osób starszych jest kluczowe. Specjaliści 
muszą być świadomi specyficznych wyzwań tej 
grupy, aby odpowiednio dostosować metody le-
czenia. Odpowiednie szkolenia mogą pomóc w 
rozpoznawaniu wczesnych objawów uzależnienia 
oraz we wczesnym wdrażaniu terapii.

Karolina Magiera

Choroba alkoholowa u osób starszych:  
wyjątki, wyzwania i optymalizacja opieki
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D użo piszę o wydarzeniach, które 
miały miejsce w Piasecznie, dziś 

postanowiłam zajrzeć do sąsiednich 
wsi, wyszukać zdarzeń mających swoją 
historię, która została uwieczniona w 
gazetach. To będzie zbiór ciekawostek, 
które składają się w pewną opowieść. 
Człowiek umieszczony w historii. Jakim 
był i co mu się przydarzało, co zmie-
niało jego życie. I nawet nie chodzi 
tu o wojny, te są tematem ulubionym 
przez wielu historyków. Dlaczego? 

Może dlatego, że po wojnach pozosta-
ją wspomnienia, pamiętniki, raporty i 
inne dokumenty, a więc jest na czym 
bazować. Do tej opowieści wyszuka-
łam zdarzenia, które miały miejsce w 
okolicach Piaseczna i choć przez jedną 
chwilę zajmowały uwagę czytelników 
gazet. Może się okazać, że te przypadki 
są błahe i nie warte uwagi, ale jednak 
też stanowią/budują historię regionu. 
Wpływają zdecydowanie na jakość ży-
cia prostego obywatela. Bo czy nie jest 
piękne uchylić rąbka historii i zobaczyć 
jak nasza prababka szykuje chałupę 

na przyjęcie letników, trzepie pierzy-
ny, krochmali powłoczki na pościel, 
zamiata podwórko i doi krowę, żeby 
warszawska klientela miała ciepłe mle-
ko prosto od krasuli. A ci letnicy pie-
chotą z Żabieńca mogą iść do Borówki 
i obejrzeć w gablotach przyszpilone 
motyle i żuki z okolicznych lasów i łąk? 
Bajeczny zbiór, który niestety zmiecie 
wojna. Narodzą się w tym miejscu Gór-
ki Szymona, ale to już opowieść na inne 
opowiadanie.

\\\   Burza co odwiedziła  
wiele miejscowości

13 lipca 1870 r. jak pisze Gazeta 
Polska z 16 lipca, nad Piasecznem i Goł-
kowem rozpętała się potężna burza i 
poczyniła ogromne szkody. Następnie 
nawiedziła Obory będące sześć wiorst 
za Jeziorną. Pioruny biły tak mocno, że 
zawaliła się owczarnia i zginęło 700 
sztuk owiec. Dziennikarz informują-
cy o tej tragedii pisze, że były to owce 
dające pierwszej jakości wełnę. Burza 
dalej poszła nad Wisłę i dalej nad Mińsk 
i okolice Kałuszyna czyniąc wielkie 

szkody. Na trasie jej „działania” zostały 
zniszczone budynki mieszkalne i go-
spodarcze, a co też smutne zniszczyła 
zboża na polach, które już ziarnem ob-
darzone nie miały szans się podnieść. 
Zostały powalone też kilometry lasów.

\\\   Zatrucie grzybami
20 sierpnia 1899 r. w dzienniku 

Słowo została umieszczona krótka 
notatka o następującej treści: „We wsi 
Siedliska, pod Piasecznem, po spoży-
ciu grzybów zmarło 8 osób należących 
do rodziny kolonistów Finkbeinerów i 
Ekelów. Prócz tego 3 osoby walczą ze 
śmiercią”. Sprawą zatrucia grzybami 
zainteresowała się prasa z innych regio-
nów, tym bardziej, że Słowo przekazało 
też informację, że w Sosnowcu na wese-
lu żydowskim została podana potrawa, 
którą zatruło się 40 osób. W innej ga-
zecie wydawanej w Krakowie podjęto 
temat zatrucia grzybami i z komentarza 
jasno wynika, że społeczność podwar-
szawska nie posiada stosownej wiedzy, 
aby zajmować się grzybobraniem. A w 
Krakowie ostatnie przypadki zatrucia 
grzybami miały miejsce w 1882 r. i były 
to przypadki wyleczalne. W w/w roku 
grzybami zatruła się rodzina rzemieśl-
nika zamieszkała na Kleparzu przy ul. 
Warszawskiej. Zatrutą grzybami rodzi-
ną zajął się fizyk dr Buszek i szczęśliwie 
wyleczył wszystkich. Prasa sugerowała, 
żeby przeprowadzać szkolenia ludno-
ści wiejskiej spod Piaseczna, bo jak wi-
dać sytuacja jest tragiczna.

\\\   Budowa nowego  
pawilonu w Chyliczkach

Z tego samego roku 1899 inna cie-
kawostka i bardzo tym razem optymi-
styczna. 24 maja w Słowie ukazała się 
notatka, która zostanie potem zapisana 
do kalendarium szkoły hrabianki Cecy-
lii Platerówny. Otóż, prasa informuje, 
że w Chyliczkach szkoła rozwija się 
pomyślnie z każdym rokiem i liczba 
uczennic zdopingowała właścicielkę 
do budowy nowego pawilonu. Będzie 

to pawilon murowany, planuje się, że 
do jesieni ma być pokryty dachem i za-
kończony ma być stan surowy. Cegłę na 
plac budowy już zwieziono i na dniach 
zostanie położony kamień węgielny w 
fundamentach budynku.

\\\   Kolejką po kupno ziemi  
i na letnisko

15 marca, roku 1899 w dzienniku 
Słowo taka informacja: „Z warszawy do 
Piaseczna odchodzi kolejka warszaw-

sko-grójecka pięć razy dziennie i przy-
staje na Mokotowie, Królikarni, Służew-
cu, Grabowie, Pyrach i Dąbrówce. Ruch 
pasażerski wzrasta i przynosi od 100 
do 200 rubli na dobę. Suma ta stanow-
czo wzrośnie jak się rozpocznie ruch 
prawidłowy do Góry Kalwarii, co ma 
nastąpić w połowie kwietnia.” Kolejka 
już w 1899 r. przyczyniła się do tego, że 
ziemia wzdłuż trasy ciuchci zaczęła być 
sprzedawana nie na morgi lecz na place 
i łokcie. Pod Piasecznem powstały dwie 
wielkie cegielnie Baniocha i Łubna. Pan 
Jung zakupił kilkanaście morgów grun-
tu i ma zamiar budować za Piasecznem 
browar. Włościanie na całej linii kolejki 
szykują swoje domy i obejścia dla let-
ników. Prasa donosi, że w Żabieńcu już 
nie ma miejsc dla wczasowiczów.

\\\   Jest pociąg,  
będą wycieczki

I tu notatka z 10 lipca 1914 roku, 
która mnie wzruszyła. Gazeta War-
szawska zaprasza na wycieczkę do 
Borówki, niewielkiej miejscowości 
koło Piaseczna. Wycieczka do Stacji 
Entomologiczno-leśnej. - „W najbliższą 
niedzielę d. 12 b.m., pociągiem, odcho-
dzącym o godzinie 3 pp, ze stacji War-
szawa kolej Grójecka, wyjedzie grono 
przyrodników i działaczy społecznych, 

zaproszonych przez Tow. miłośników 
przyrody dla zapoznania się z działal-
nością i omówienia przyszłości stacji 
entomologicznej leśnej w Borówce pod 
Piasecznem”. 

Stacja przetrwała jeszcze niestety 
tylko kilka miesięcy, świetnie wyposa-
żona i bardzo pieczołowicie zaplano-
wana zostanie pożarta przez działania 
wojenne. CDN.

   Małgorzata Szturomska

Ciekawostki historyczne spod Piaseczna,  
czyli co się zdarzyło w okolicznych wsiach i miejscach 
pod koniec XIX w. i nieco później

Stacja entomologiczna w Borówce pod Piasecznem fot: „..a potem wszystko 
rozwiał wiatr”

Budynek szkoły w Chyliczkach

Wycinek prasowy z 10.07.1914

Krajobraz spod Piaseczna między Żabieńcem i Siedliskami
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Może się okazać,  
że te przypadki są  

błahe i nie warte uwagi,  
ale jednak też  

stanowią/budują  
historię regionu
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INFORMACJA

Piaseczno, 26.11.2024

o wywieszeniu wykazu nieruchomości przeznaczonej do oddania w użyczenie 
przez Gminę Piaseczno  

 Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 i 2 ustawy z dnia  21 sierpnia  
1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2024 r., poz. 1145 ze zm.) informuje, iż na tablicy  
ogłoszeń Urzędu Miasta i Gminy Piaseczno przy ul. Kościuszki 5 oraz na stronie internetowej  
www.piaseczno.eu został udostępniony do publicznej wiadomości wykaz nieruchomości gminnej, 
położonej w Piasecznie, przy ul. Pl. Piłsudskiego 9, o powierzchni 1007m.kw., zabudowanej budynkiem  
o łącznej powierzchni zabudowy 328m.kw., przeznaczonej do oddania w użyczenie do dnia 
31.12.2035r., z przeznaczeniem na siedzibę Przystanku Muzyki.  

II Zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Piaseczno 
mgr inż. Robert Widz

    
INFORMACJA

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U.  
z 2024 r., poz. 1145 ze zm.) informuje, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu MiG Piaseczno, z/s w Piasecznie przy  ul. Kościuszki 5 oraz na stronie internetowej 
www.piaseczno.eu, zamieszczone zostały wykazy dot.: 
1)  wynajęcia w trybie bezprzetargowym na czas nieoznaczony części działki nr 12/57, obr. Józefosław, gm. Piaseczno, poł. przy ul. Ogrodowej, o pow. 9 m2   

z przeznaczeniem pod teren zieleni, na rzecz dotychczasowych najemców,
2)  wynajęcia w trybie bezprzetargowym na czas nieoznaczony części działki nr 411/5, obr. Złotokłos, gm. Piaseczno, poł. przy ul. Szkolnej, o łącznej pow. 

800 m2  z przeznaczeniem pod teren zieleni oraz garaże, magazyny, wiaty, na rzecz dotychczasowego najemcy,
3)  użyczenia na czas oznaczony, tj. 40 lat działki oznaczonej nr 6, obr. 40  m. Piaseczno, położonej przy ul. Nadarzyńskiej 1, o pow. 763 m2, zabudowanej 

budynkiem piętrowy z poddaszem częściowo podpiwniczonym, który składa się  z części mieszkalnej o powierzchni użytkowej bez strychu 587,54m2  
i części usługowej o powierzchni 140,81 m2. Nieruchomość zostanie użyczona w celu stworzenia wieloaspektowego programu wsparcia, który wspomoże 
mieszkańców Gminy Piaseczno w zakresie aktywizacji zawodowej, stabilizacji mieszkaniowej  i finansowej,

4)  wydzierżawienia w trybie bezprzetargowym na czas nieoznaczony części działki nr 21, obr. 44, m. Piaseczno, poł. przy ul. Mazurskiej, o pow. 7800 m2   
z przeznaczeniem pod użytkowanie rolnicze, teren zieleni, teren pod budynki gospodarcze i składowanie na rzecz dotychczasowych najemców,

5)  wynajęcia w trybie bezprzetargowym na czas nieoznaczony części działki nr 2/5, obr. 19, m. Piaseczno, poł. przy ul. Armii Krajowej i ul. Warszawskiej,  
o pow. 983 m2 z przeznaczeniem pod parking i drogi dojazdowe, na rzecz dotychczasowego najemcy,
Wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres 21 dni licząc od dnia wywieszenia, tj. od dnia 27.11.2024 r.  

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno

DZIAŁAMY 
na rzecz bezdomnych 

kotów i psów
fundacjazwierzokracja

POZIOMO: 
1) zapowiedź pogody; 7) złośliwy du- 
szek, chochoł; 11) zwyczajna to skwat, 
rekin; 14) nie pisze i nie czyta; 15) zawo- 
dniczka rzucająca za trzy punkty; 16) sieć  
napędzająca tramwaj; 17) duży zapad- 
nięty teren, zagłębienie; 19) układ ele- 
mentów na obrazie; 20) autor Kubusia 
Puchatka; 22) miasto Igrzysk z 1998  
roku; 24) wymiana towaru za towar;  
29) Boliwia i Wenezuela; 30) państwo 
nad Dźwiną; 33) Spokojny lub Atlanty- 
cki; 34) kwasy rybonukleinowe; 35) znak  
zodiaku; 36) zbiera nektar; 37) trzecia  
najdłuższa rzeka Polski; 38) alumino- 
grafia inaczej; 40) samiec żubra; 41) pier- 
wiastek Y; 43) papierowy talerzyk;  
44) określona część morza; 47) wyspa 
Odyseusza; 48) zamiast lektora w filmie; 
49) strzyżenie lub dorobienie kluczy; 
51) Si dla chemika; 53) obramowanie 
balkonu; 56) stolica Surinamu; 58) pod- 
puszczka, enzym; 59) powraca po dłu- 
gim pobycie na obczyźnie; 60) list pole- 
cający pracownika; 61) nienowy; 63) po- 
stępowanie rozjemcze; 64) reklamowa 
lub wyborcza.
PIONOWO: 
1) ryba w kształcie dysku; 2) biblijny ol- 
brzym pokonany przez Dawida; 3) ostre  
w pile; 4) grecka muza poezji miłosnej;  
5) czarnoksiężnik z powieści Franka Bau- 
ma; 6) inaczej rezus, małpa; 8) izap le- 
karski, józefek; 9) kośnik czubaty krócej; 
10) misjonarze św. Antoniego Klareta; 
12) stal gorszego gatunku; 13) szukał go  
Koziołek Matołek; 18) największy instru- 
ment smyczkowy; 21) zupa z uszkami; 
22) homarzec, skorupiak; 23) kompletny 
zapis genetyczny; 25) dba o akwarium; 
26) cieśnina między Hokkaido a Hon- 
siu; 27) Mancewicz, Miss Polonia 2010;  
28) waluta Mozambiku; 30) dla rezer- 
wowych przy boisku; 31) elektrownia  
w Bogatyni; 32) Delon, słynny aktor fran- 
cuski; 39) prawa burta statku; 42) po- 
licyjna ewidencja; 45) kluczowy, chro- 
niony świadek; 46) imię żeńskie; 50) za- 
wożone do cukrowni; 52) paliwowa lub 
turystyczna w gospodarce; 54) budynek 
w rozsypce; 55) Schopenhauer, filozof; 
56) stolica Francji; 57) palma katechu;  
62) toaleta.

Litery z pól ponumerowanych od 1 do 32 utworzą rozwiązanie:

KRZYŻÓWKA
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    INFORMACJA
Zarząd Powiatu Piaseczyńskiego działając na podstawie art. 35 ust. 1 i 2 ustawy z dnia 21 sierpnia 

1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2024 r., poz. 1145 ze zm.) informuje, iż na tablicy 
ogłoszeń w siedzibie Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 oraz na stronie 
internetowej www.bip.piaseczno.pl, zamieszczony został szczegółowy wykaz dotyczący oddania 
w użyczenie na okres 3 lat (z mocą obowiązującą od 1 stycznia 2025 r.) części nieruchomości o pow. 
261,35 m2 w budynku usytuowanym na działkach ewidencyjnych nr 28 i 29, obr. 39, m. Piaseczno, 
uregulowanej w księdze wieczystej nr WA5M/00253689/3. Wykaz został wywieszony na tablicy 
ogłoszeń na okres 21 dni od dnia 8 listopada 2024 r.  

Starosta Piaseczyński Ewa Lubianiec
Wicestarosta Piaseczyński Marta Sulimowicz

    INFORMACJA
Starosta Piaseczyński działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r.  

o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2024., poz. 1145 z późn. zm.) informuje, że na tablicy 
ogłoszeń w siedzibie Starostwa Powiatowego w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14 oraz na stronie 
internetowej www.piaseczno.pl w Biuletynie Informacji Publicznej w zakładce Oferty nieruchomości-
-Oferty sprzedaży, zamieszczony został wykaz nieruchomości Skarbu Państwa przeznaczonej  
do zbycia w formie darowizny na rzecz Województwa Mazowieckiego, stanowiącej  działkę ew. nr 259 
z  obrębu Łazy gm. Lesznowola. Powyższy wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres 
od 27.11.2024r. do 18.12.2024r. oraz zamieszczony na stronie podmiotowej Wojewody w Biuletynie 
Informacji Publicznej przez okres 21 dni.  

Starosta Piaseczyński Ewa Lubianiec

 DAM PRACĘ 

 Zatrudnię osoby do pracy  
na magazynie chłodniczym 4 stopnie  
na hali, do kompletacji zamówień  
na podstawie skanera. Praca w godzinach  
20:00 – 4:00. Pracujemy w systemie  
5 nocy w kolejnym tygodniu 6 nocy  
i tak na zmianę. Praca fizyczna sporo  
dźwigania pojemniki do 15 kg. Możliwość 
dorobienia – nadgodziny. Piaseczno  
ul. Techniczna 2 Telefon 570598915

 Firma poszukuje osoby do sprzątania 
hali produkcyjnej i magazynowej.  
Praca w systemie zmianowym  
po 12 godz. – 2 dni w godz. 6-18, 2 dni 
przerwy, 2 dni w godz. 18-6. Praca  
w Solcu k. Szymanowa, dojazd z Warki, 
Góry Kalwarii i Wilanowa zapewniony.  
Zadzwoń na nr 501 631 374

Pracowników do serwisu  
urządzeń wentylacyjnych,  

również bez doświadczenia,  
konieczne prawo jazdy kat. B  

tel. 601 923 395

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36

SPRZEDAM 

 Sprzedam: koks, węgiel, ekogroszek, 
pellet Prażmów tel. 22 727 07 00

 Drewno kominkowe, 885910910

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 
791 394 791

KUPIĘ 

 Kupię MOTOCYKLE wsk, simson, junak, 
romet itp. Tel 721-029-688

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, 504 017 418

USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi wew.  
i zew. Rolety zew., wew. żaluzje, plisy, 
moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

 WYCINKA DRZEW Z PODNOŚNIKA  
KOSZOWEGO 15M, RĘBAK, USŁUGI  
MINIKOPARKAMI 2 I 3 TONY, KOPARKO-
-ŁADOWARKA, PORZĄDKOWANIE  
TERENÓW ZIELONYCH, WYBURZENIA,  
NIWELACJA TERENU TEL. 537 537 450

 Składanie mebli, remonty, niskie ceny, 
788839881

 Pozwolenia na użytkowanie  
dla starych domów. Legalizacje samowoli 
budowlanych sprzed lat, tel. 695 451 655

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

 Detektyw, windykacja, porady prawne 
tel. 797 320 007

 Profesjonalne usługi mycia  
ciśnieniowego tel. 507 024 333

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

 Wycinka drzew, pielęgnacja zieleni.  
Tel. 507 024 333

 Anteny wideo domofony montaż  
naprawa 603375875 

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345

 Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja  
sprzętu. Zadzwoń 501 700 315

 Docieplanie poddaszy pianą, wylewki 
tel. 607 378 288

 Malarskie tanio  
tel. 22 7277747, 501 976 533

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, 
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Naprawa pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997

 Grabienie liści, wywóz gałęzi 
519874891 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

 Kominiarz tel. 500 214 632 

 POMPY CIEPŁA, KLIMATYZACJA  
tel. 604895675.

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721 

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581 

 Glazura, remonty, 609 926 758

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

AUTO-MOTO KUPIĘ

 Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300  

 SKUP AUT NA KASACJĘ 50820673

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Kupię udział w nieruchomości  
- mieszkania, domy, działki i inne.  
Mogą być zadłużone, do remontu  
czy z problemami prawnymi. 
 Najchętniej z możliwością korzystania  
z nieruchomości.Rozważę każdą  
propozycję. Tel. 888-062-33

 Kupię za gotówkę każdą  
nieruchomość; udziały, spadki, wady 
prawne, zadłużenia. Tel. 786-805-828

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Działki budowlane: Prace Małe  
1500 m2, Jaroszowa Wola 1500 m2, 
Sierzchów 1100 m2, Rolne: Jeżewice 
2,6h, Suchodół 1,1h tel. 694 577 777

 OSIEDLE TARCZYN, Nowe domy  
parterowe, wolnostojące 133m2,  
Wola Przypkowska, tel. 573 161 719

 Działka budowlana pod rezydencję,  
duży dom, Otwock-Soplicowo,  
ul. Protazego, ok. 5tys.m2  
tel. 694 577 777

 Urocza leśna widokowa działka  
rekreacyjna, Prażmów, tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361

 Działka leśna 3000 m2 Prażmów,  
tel. 602 770 361

 Sprzedam 3 hektary budowlane  
w Prażmowie, tel. 602 770 361

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

 Pani 58 lat poszukuje pokoju  
na parterze w Grodzisku Maz.  
tel. 664 558 274

 Pawilon w pasażu Pod Kopułą 28m2, 
ul. Szkolna 13C. Tel. 509867238

 Powierzchnia magazynowa  
i produkcyjna do wynajęcia  
w Logistic park Good Point Karczew  
tel. 609 964 441

RÓŻNE 

 Skup złomu, ul. Puławska 34 (teren  
Kubara Lamina), 515273148, 506264111

 Sala weselna w Prażmowie oferuje 
obiady od 65 zł. Na zamówienie  
upieczemy dzika. Tel. 722 202 966

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

ZDROWIE 

 PROTEZY ZĘBOWE. Naprawa.  
Piaseczno i okolice. Tel.: 513 919 815
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